

**Тематический план занятий семинарского типа
по дисциплине «Диагностика и лечение зубочелюстных деформаций при
дисфункции ВНЧС»
для обучающихся 2022 года поступления
по образовательной программе
31.05.03 Стоматология,
направленность (профиль) Стоматология
(специалитет),
форма обучения очная
на 2026-2027 учебный год**

**Thematic plan for seminar-type classes in discipline « Diagnosis and treatment of
maxillary deformities in TMJ dysfunction »
for students of 2022 year of admission under
the educational program
31.05.03 Dentistry,
specialization (profile) Dentistry
(Specialist's degree),
form of study full-time
for the 2026-2027 academic year**

№	Тематические блоки	Часы (академ.)
10 семестр		
1.	Клинические методы диагностики в ортодонтии. Оформление медицинской документации ортодонтического пациента.	6
2.	Клинические методы диагностики в ортодонтии. Фотостатический метод диагностики. Основы проведения фотопротокола в клинике ортодонтии.	6
3.	Клинические методы диагностики в ортодонтии. Цифровые методы диагностики в клинике ортодонтии.	6
4.	Клинические методы диагностики в ортодонтии Графические методы диагностики. Планирование лечения ЗЧА с учетом индивидуальных параметров краниофациального комплекса.	6
5.	Клинические методы диагностики в ортодонтии Функциональные методы диагностики в ортодонтии. Методы изучения состояния мышц ЧЛЮ. Электромиография, миоэлектрометрия.	6
6.	Функциональные методы диагностики в ортодонтии Методы определения центрального соотношения челюстей и высоты прикуса. Депрограммация жевательных мышц, TENS.	6
7.	Функциональные методы диагностики в ортодонтии. Определение функциональных параметров ЧЛЮ (функция дыхания, глотания, речеобразования).	6
8.	Функциональные методы диагностики в ортодонтии Диагностика нарушений окклюзионных контактов. Артикуляционные материалы, T-SCAN.	6
9.	Рентгенологические методы диагностики в ортодонтии. Методы расшифровки ТРГ по Шварцу, Александру, Di Paolo.	6
10.	Рентгенологические методы диагностики в ортодонтии. Компьютерная томография зубочелюстной системы и ВНЧС. 3D-цефалометрия. МРТ-диагностика ВНЧС.	6

		Итого	60
№	Thematic blocks	Hours (academic)	
10 th semester			
11.	Clinical diagnostic methods in orthodontics. Registration of medical documentation for an orthodontic patient.	6	
12.	Clinical diagnostic methods in orthodontics. Photostatic diagnostic method. Basics of conducting a photo protocol in an orthodontic clinic.	6	
13.	Clinical diagnostic methods in orthodontics. Digital diagnostic methods in the orthodontics clinic.	6	
14.	Clinical diagnostic methods in orthodontics Graphic diagnostic methods. Planning of treatment of AF taking into account individual parameters of the craniofacial complex.	6	
15.	Clinical diagnostic methods in orthodontics Functional diagnostic methods in orthodontics. Methods of studying the condition of the muscles of the CHLO. Electromyography, myotonometry.	6	
16.	Functional diagnostic methods in orthodontics Methods for determining the central ratio of the jaws and the height of the bite. Deprogramming of the masticatory muscles, TENS.	6	
17.	Functional diagnostic methods in orthodontics. Determination of functional parameters of CHLO (function of respiration, swallowing, speech formation).	6	
18.	Functional diagnostic methods in orthodontics Diagnostics of occlusal contact disorders. Articulation materials, T-SCAN.	6	
19.	X-ray diagnostic methods in orthodontics. Methods for decoding TRGS according to Schwartz, Alexander, and Di Paolo.	6	
20.	X-ray diagnostic methods in orthodontics. Computed tomography of the maxillary system and TMJ. 3D-cephalometry. MRI diagnostics of TMJ.	6	
		Total	60

Рассмотрено на заседании кафедры стоматологии детского возраста,
протокол от «01» июня 2026 г., №11/

Approved at the Pediatric Dentistry Department meeting,
Minutes dated «01» June 2026, №11

Заведующий кафедрой
Head of Department



И. В. Фоменко